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В соответствии с действующим законодательством в сфере противо-
действия легализации доходов, полученных преступным путем, и финан-
сированию терроризма (далее — ПОД/ФТ) кредитные организации вправе 
в установленных случаях отказать клиенту в открытии счета (вклада) либо 
в проведении операции по счету, а также закрыть банковский счет (вклад) 
клиента. Значительный рост жалоб клиентов на действия банков и неста-
бильная судебная практика обусловили принятие поправок в федераль- 
ный закон и ряд связанных с ним нормативных актов Банка России, преду-
сматривающих создание механизма двухуровневой «реабилитации» клиен-
тов, получивших «отказные» решения. Новеллы вступили в силу с 30 марта 
2018 г. В статье рассматриваются причины недовольства клиентов, а так-
же правовые проблемы, связанные с применением нового порядка обжало-
вания.
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ALEKSEEVA D.G. BANK AUTHORITIES TO REFUSE TO PERFORM SUSPICIOUS CLIENT 
TRANSACTIONS: ISSUES OF OBSERVANCE OF PRIVATE AND PUBLIC INTERESTS

In accordance with the current legislation in the field of combating the legalization of 
proceeds from crime and the financing of terrorism, credit organizations have the right to refuse 
to open an account or to conduct an operation on the account, as well as to close the client’s 
Bank account. The significant growth of customer complaints about the actions of banks 
and unstable court practice led to the adoption of amendments to the Federal law and any of 
related regulations of the Bank of Russia, providing for the creation of a mechanism of two level 
“rehabilitation” of customers who have received “refusal” decisions from credit institutions.  
The new norms came into force on 30 March 2018. The article discusses the causes of customer 
dissatisfaction, as well as the legal problems associated with the application of the new 
procedure of appeal.
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